
Slovo místostarosty
Společenská rubrika
Pozvánky
Proběhlé akce

Základní škola informuje
Pohled do nedávné historie Karlovic
Ostatní informace

Karlovický zpravodaj
č. 3/2023

foto:
Kateřina Locku



možná také mohli vidět užitek.
Nezvykle časté byly v průběhu února i výpadky 
v dodávce vody, které souvisely s nedostateč-
ným zabezpečením kontroly chodu čerpadel 
doplňujících karlovický vodojem v případě vý-
padků napájení ze sítě. Jejich druhou základní 
příčinou je zimní období a působení mrazu 
na staré, technicky nevyhovující, provedení vo-
dovodního řadu a obtížné nalezení míst vznik-
lých havárií. Zde se jako nutnost jeví údržba 
a postupná obměna řadu. Na významu pak na-
bývá také povinnost důsledně dodržovat plán 
obnovy vodovodů a kanalizací a vytvářet pro 
tuto obnovu průběžně finanční rezervy. 
To bohužel i za cenu vyšších nákladů na vodné 
a stočné. Zodpovědné vytváření rezerv na bu-
doucí investice, které obec neminou, je důle-
žitější než líbivé prosazování nízkých cen a ali-
bistické odkládání finančního řešení problému 
do budoucna. Předpokládáme, že v kombinaci 
se snižováním nákladů na provoz, které se již 
povedly částečně realizovat, například změnou 
dodavatele elektrické energie, je dokážeme 
dále nezvyšovat nebo dokonce snižovat, třeba 
zapojením alternativních zdrojů energie. 

Je jisté, že správa obce není věc jednoduchá 
a vyvarovat se chyb není snadné. Věříme, že 
zodpovědným přístupem se nám to bude dařit. 
Ke spolehlivému chodu obce zcela jistě přispě-
je i personální posílení Obecního úřadu, kde 
nově na postu referentky pro správu poplatků 
a majetku působí Ing. Kateřina Vlaszatá a na 
postu ekonomky obce Ing. Monika Schindle-
rová. 

Pro zlepšování chodu obce je však důležité 
také zapojení občanů. Budeme proto velmi 
rádi, pokud nám svoje podněty, nápady či kri-
tiku přímo sdělíte. Nejbližší možnost, kde Vás 
rádi vyslechneme, bude na řádném zasedání 
zastupitelstva obce, které se bude konat 8. 3. 
2023 v 17:00 hod v Obecním domě Slezan.
Martin Kočí, místostarosta

SLOVO MÍSTOSTAROSTY

Vážení občané Karlovic,
na přelomu ledna a února uplynulo 100 dní od 
říjnového ustavujícího zastupitelstva. Bývá zvy-
kem, že nové vedení dostává sto dní 
na tzv. hájení, aby mělo klid se zorientovat 
v problematice a tématech, která přebírá po 
svých předchůdcích a zároveň mohlo začít in-
tenzivně pracovat na tématech vlastních. Ani u 
nás 
v Karlovicích tomu nebylo jinak. V novém slo-
žení obecního zastupitelstva i vedení úřadu 
jsme se pustili do práce. Dnes po ca 4 měsících 
snažení už můžeme konstatovat, že většinu 
času jsme vedle orientování se v problematice, 
kterou přebíráme, věnovali především řešení 
nedostatků, které nacházíme. 

Vážným, i když zvenčí neviditelným, problé-
mem komplikujícím normální provoz obce 
jsou chyby a nedostatky ve vedení obecního 
účetnictví, kvůli kterým nebylo možné na před-
chozím zastupitelstvu schválit rozpočet obce 
na rok 2023. Obec proto aktuálně hospodaří 
v rozpočtovém provizoriu. Úplná náprava po-
chybení zabere ještě nějaký čas. Bohužel je už 
taky jisté, že chyby se promítnou i do vyšších 
finančních nákladů obce. V tuto chvíli je však 
řada nedostatků odstraněna, takže přijetí no-
vého rozpočtu na březnovém řádném zasedání 
zastupitelstva již nic nebrání. 

Viditelnější nedostatky, které mnozí z Vás pří-
mo pociťují, jsou výpadky veřejného osvětle-
ní a v poslední době i výpadky dodávek pitné 
vody. V prvém případě je příčina hůře přija-
telná, když víme, že v nedávné době došlo k 
výměně starého osvětlení za nové, úspornější. 
Efekt úspor se jistě časem projeví, aktuálně jej 
však zakrývají náklady na odstraňování poruch. 
Příčina poruchovosti celého systému spočívá 
v tom, že nebyly vyměněny všechny jeho prv-
ky, např. byly ponechány některé staré sloupy 
včetně elektroinstalace, především je však již 
nevyhovující elektrické vedení, které nové lam-
py napájí. Jeho výměna, spolu s automatizací 
hlášení a odstraňování poruch, je tak do bu-
doucna nutností, aby některé části obce opa-
kovaně netonuly ve tmě, byť v této nucené 
úspoře a menším světelném smogu bychom 



SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Naši jubilanti
Štěstí, zdraví, klid na duši a optimistický pohled 
na svět přejeme všem březnovým oslavencům.

60 let – Chovanec Ivan
61 let – Hošková Zdeňka, Lalinská Marie
63 let – Vyoral Jaroslav
64 let – Jelínková Miroslava
66 let – Vajďák Stanislav
67 let – Švrček Zdeněk
68 let – Tuška Rostislav
72 let – Kadlíková Zdeňka, Pelánová Jarmila,
             MUDr. Koudelka Stanislav, Pavlů Milan
73 let – Glombíčková Miluše
75 let – Vondrová Uršula
76 let – Strnadel Miroslav
78 let – Kadlík Václav
82 let – Kopf Jaroslav

POZVÁNKY

Jaké jsou naše děti?
Vzdělávací centrum VÍCE Ve mlýně Karlovice
V březnu nabídneme opět akci pro rodiče, be-
sedu s Lenkou Hlinkovou o tom, jaké jsou naše 
děti a co o nich můžeme zjistit z jejich data na-
rození, připravujeme na středu 1. 3. 2023 
od 15 do 18 hodin. V rámci rodičovského klubu 
pořádají Actaea a ZŠ a MŠ Karlovice. Malé ob-
čerstvení zajištěno.

Nebojte se sněhu
Vzdělávací centrum VÍCE Ve mlýně Karlovice
V sobotu 4. 3. 2023 pořádáme na Ovčárně ex-
kurzi Nebojte se sněhu. Naše lektorka Eva Ky-
šová miluje sníh a ví o něm spoustu zajímavých 
věcí, které vám ráda poví. Jak se dá ze sněhu 
vyčíst historie zimy a kdy hrozí laviny? Změříte 
si hloubku sněhu lavinovou sondou. V případě 
zájmu o exkurzi volejte přímo lektorce na číslo 
732360544 nebo napište na jeseniky@actaea.
cz. Místa jsou omezená.

Pozvánka na veřejné zasedání 
zastupitelstva obce 
Veřejné zasedání zastupitelstva obce se usku-
teční v pondělí 8. března 2023 od 17:00 hodin 
v budově Obecního úřadu Karlovice. 

Beseda na téma: „Proč si necháváme od 
jiných ubližovat a proč si dost nevážíme 
těch, kteří nás milují. Otevřeně o rodin-
ných vztazích. Hodní až příliš – snadná 
kořist pro druhé.“
Beseda se uskuteční ve čtvrtek 9. března 2023 
od 15:00 hodin v Obecním domě Slezan. Lek-
torkou besedy je paní Hana Vitásková. Vstupné 
zdarma. Akce je v rámci celoročního vzděláva-
cího programu pro seniory. 

Galakoncert Musica Dolce Vita – Lístky 
do památníku
Srdečně vás zveme na galakoncert dámského 
tria Musica Dolce Vita, který se bude konat v 
sobotu 11. března 2023 od 15:00 hodin v kul-
turním sále Obecního domu Slezan. Daniela 
Demuthová – mezzosoprán, Žofie Vokálková 
– flétna, Zbyňka Šolcová – harfa. Musica Dolce 
Vita vám přináší program plný krásné hudby 
od našich klasiků až k významným skladatelům 
20. století zpestřený citacemi z knih známé he-
rečky, spisovatelky a malířky Ivy Hüttnerové. 

Beseda na téma: “Jaro v plném proudu. 
Důležitost chůze pro náš život.“
Příroda se probouzí a co naše tělo? Předsta-
vení mikrozeleniny z farmy Srdcovka spojená 
s ochutnávkou. Beseda se koná ve čtvrtek 16. 
března 2023 od 15:00 hodin v Obecním domě 
Slezan. Průvodkyní je paní Lenka Hlinková. 
Vstupné zdarma. Akce je v rámci celoročního 
vzdělávacího programu pro seniory. 

Vodní hrátky
Dne 22. 3. 2023 od 15 hodin zveme děti i ro-
diče do našeho Vzdělávacího centra Ve mlýně 
Karlovice na Vodní hrátky, kterými společně 
oslavíme Světový den vody. Připomeneme 
si důležitost vody pro život na naší planetě 
Zemi. Děti si odnesou malý výrobek.

Beseda zaniklé obce
VÍCE Ve mlýně Karlovice zve na autorské čte-
ní Pavla Šuby z knihy Morgenland a besedu k 
historii zaniklé obce Adamov ve čtvrtek 30. 3. 
od 16 do 18 hodin. Budeme také promítat his-
torické fotografie Adamova i Karlovic. 



PROBĚHLÉ AKCE

Vítání občánků
V sobotu 4. února 2023 se konalo vítání ob-
čánků. Po slavnostním projevu vystoupily děti 
ze ZŠ a MŠ Karlovice. Poté se uskutečnil zápis 
do knihy. Rodiče obdrželi přáníčka, polštářky 

od firmy ROFE a další drobnosti. Na závěr ne-
chybělo ani tradiční focení v kolébce. 
Přivítali jsme tyto nové občánky Karlovic:
Čech Vlastimil, Herodková Štěpánka, Pořízka 
Mikuláš, Trepáč Jan, Urbaník Erik, Vrabec Timo-
tei, Zemánková Anna.



Vzdělávací centrum VÍCE Ve mlýně Kar-
lovice – co se u nás dělo v únoru
V únoru jsme znovu začali spolupráci se škola-
mi, kterým nabízíme výukové vzdělávací pro-
gramy o přírodě a krajině i historii Jeseníků, 
také vodě nebo ovzduší. Nově se budeme 
s dětmi více zabývat otázkami klimatické změ-
ny, jejími příčinami a projevy třeba i u nás 
v Jeseníkách. 
Pomalu také rozbíháme akce pro děti i jejich 
rodiče v odpoledních hodinách. V únoru jste 
mohli přijít třena na zajímavou přednášku o vý-
živě Maminky, připravte nám svačinky. Ve stře-
du 1.2.2023 odpoledne se ve Vzdělávacím cen-
tru VÍCE Ve mlýně sešli rodiče, aby si poslechli 
zajímavé povídání o výživě a potravinách pro 
nás a naše děti. Děkujeme Kačce Gálové a Ma-
gdě Tomečkové #maggie_v_kuchyni za poví-
dání, inspiraci a taky za ochutnávku zdravých 
dobrot a recepty k nim. Kdo jste nemohli přijít, 
můžete si alespoň přečíst malé shrnutí na jed-
né z fotek na našem FB @vicevenlyne.cz nebo 
webu www.actaea.cz. Výborné tvarohové de-
zerty byly z Farma U Stromovouse Stará Voda-
-Světlá Hora. Akci pořádali Actaea a ZŠ a MŠ 
Karlovice v rámci rodičovského klubu.

ZÁKLADNÍ ŠKOLA INFORMUJE

Lednové dobrodružství 
v mateřské škole
Jak na nový rok, tak po celý rok!
Během měsíce ledna, nás čekalo ve školce ne-
jedno dobrodružství. Pro děti ze třídy Mrňousci 
bylo hned na začátku roku připraveno bádání 
v podobě vycházky kolem řeky a sledování 
změn v přírodě. Jelikož se příroda opozdila se 
sněhovou nadílkou, stihli jsme s dětmi přichys-
tat krmítka pro ptáčky a další dobroty, které 
jsme pověsili na větve kolem řeky.
Dále jsme se představili rodičům na „Novoroč-
ní besídce“, která byla ze zdravotních důvodů 
dětí přeložena z Vánoc. Besídka měla úspěch 
a dětem se moc povedla. V dalších dnech jsme 
s dětmi konečně přivítali první sníh a plnými 
doušky si ho užívali, každý den na zahradě 
školky.
V druhé polovině měsíce, jsme se s dětmi 
ze třídy Hvězdiček vydali do nedalekého měs-
ta Vrbna pod Pradědem městskou hromadnou 
dopravou. Zábava a dobrodružství nás tento-
krát čekala v městské knihovně, kde si pro nás 
paní knihovnice připravila besedu o lesních zví-
řátkách v zimním období. Po krátké besedě si 
děti mohly prohlédnout přichystané knihy 
a podívat se do dalších oddělení místní knihov-
ny. Jako největší dobrodružství, byla pro děti 
cesta zpět do školky a to vlakem. 
Od paní průvodčí dostaly speciální dětské jíz-
denky a po cestě zpět se mohly kochat krásami 
zasněžené přírody.
Na konci měsíce nás ve školce navštívilo diva-
délko „Ententýky“ s pohádkou o Sněhurce. 
Na představení jsme pozvali děti z mateřské 
školy ze Široké Nivy. Divadlo bylo velmi zábav-
né, ale i poučné. Těšíme se na další měsíce plné 
zábavy a dobrodružství.
Tereza Brachtlová a kolektiv MŠ Karlovice



Fyzika s gymnáziem Bruntál
V pondělí 30. 1. 2023 žáci 9. třídy zažili ne-
tradiční hodinu fyziky. Navštívili nás studenti 
gymnázia Bruntál s panem učitelem Petrem 
Melicharem. Během jedné vyučovací hodiny 
předvedli deváťákům různé zábavné pokusy 
z optiky. Ukázali a vysvětlili, jak se šíří světlo 
v různých prostředích. Takže už ví proč „Hůl do 
vody ponořená, zdá se býti nalomená“. Žáci 
si mohli také něco vyzkoušet. Pomocí 3D brýlí 
si prohlédli obrázky dinosaura a letadel. Pak 
si ukázali, jak vypadá obraz zobrazený válco-
vým zrcadlem. Pomocí spektroskopu si světlo 
rozložili na barevné spektrum. A nakonec stu-
denti předvedli, jak nechat zmizet kádinku. 
Setkání se uskutečnilo na základě spolupráce 
obou škol.
Jitka Pflugerová

Karlovická škola na Sluňákově
My a klima – bude změna?
Po roce se 9. třída opět rozjela do CHKO Li-
tovelské Pomoraví. Děti si zkusily další skvělý 
program z nabídky ekocentra Sluňákov, který 
je přiměl k zamyšlení nad chováním vůči pří-
rodě. Formou různých aktivit se dozvěděly 
spoustu informací o zvyšující se koncentraci 
oxidu uhličitého, a také o způsobech, jak jeho 
množství redukovat. Vyzkoušely si činnosti, 
kterými jsou schopni upravovat intenzitu vlast- 
ní uhlíkové stopy.

Zaostřeno na ptačí život

7. třída byla ve Sluňákově poprvé. Stavba eko-
centra se jim velice líbila a program, kterým je 
provázeli skvělí lektoři Peťan a Míša, byl pří-
jemným zopakováním učiva přírodopisu. Ně-
kolik skupinových aktivit a zábavných her se 
uskutečnilo v učebně ekocentra, další část pro-

gramu se realizovala v okolí Sluňákova. Nejvíce 
se dětem líbila aktivita, při které ve skupinách 
stavěly budky pro různé druhy ptáků.
Pavlína Němcová

Připravujeme:
4. 3. Karneval
17. 3. Beseda s režisérem filmu Jeseníky – krá-
lovství horské divočiny

POHLED DO NEDÁVNÉ HISTORIE 
KARLOVIC

V té době, o které se zde píše, žilo na území 
obce Karlovic a jeho okolí německy mluvící 
obyvatelstvo a také Karlovičáci mluvili němec-
ky, protože byli součástí Rakousko-Uherské 
monarchie a žili zde již několik století.

Náš les a jeho obhospodařování – část I.
Oblast Karlovic byla pokryta hustými lesy 
až hluboko do údolí. Zde se také setkávaly hra-
nice třech velkých celků. Lesy pánů z Lichten-
šteina, lesy pánů z města Krnova a lesy Řádu 
němec kých rytířů. Každý z těchto vlastníků lesa 
měl v Karlovicích svoji lesní správu. Po roce 
1945 byly lesy znárodněny a staly se vlastnic-
tvím Československé republiky.
1. Panovníci Bruntálu spadali a podléhali pod 
Vévodství opavské. Lesy byly dne 17. července 
1621 darem předány do správy Řádu němec-
kým rytířů.
Krnovské vévodství bylo roku 1523 prodáno 
markraběti Georgu von Ansbach-Brandenburg 
a zůstalo ve vlastnictví jeho rodu do roku 1621. 
Roku 1622 přepsal císař Ferdinad II. Vévodství 
krnovské na vévodu z Opavy, a to knížete Karla 
z Lichtenštejna jako léno (tak byla ve středově-
ku označována podmíněná držba půdy nebo 
úřadů).
2. Oblast Karlovic tak patřila knižeti z z Lich-
tenštejnu (jeho dědicové přijedou na jaře 2023 
do Opavy).
3. Za vlády Přemyslovců byl v roce 1281 stvr-
zen krnovským měšťanům dar Měšťanského 
lesa do jejich majetku, který jim zůstal až do 
roku 1945. 
Podle jedné mapy z roku 1600 můžeme usou-
dit, že levý břeh řeky Opavy, byl vymýcen a vy-
klučen tak, aby zde vznikla pastvina, na které 



hladině vody v řece Opavě a Kobylího potoku 
převážně na jaře.
Dřevo mířilo do Krnova. Ještě kolem roku 1870 
se ve velkém množství vyrábělo 
v milířích dřevěné uhlí, a to mimo jiné i na Uhlíř-
ském vrchu. Se začátkem organizovaného les-
ního hospodářství vznikaly na lesních správách 
lesní hospodářské plány včetně zalesňovacích 
plánů. Současně s tím vznikaly požadavky na 
práce v lese i mimo něj. Sběr šišek a dalších 
„plodů“ budoucí sadby ve vlastních lesních škol-
kách, setí semen, po vzejití sazeniček jejich roz-
třídění do pěstebních školek, vysazování mla-
dých sazenic v lese a řada dalších prací. Vznikly 
nové pracovní příležitosti a možnost výdělků.
Jan Lomáz
Zdroj: Fritz Escher, Karsthal im Altvatergebirge

mohli starousedlíci pást svůj dobytek, který byl 
jedním ze zdrojů jejich obživy. Ještě za doby 
Třicetiletých válek bylo údolí Karlovic zcela po-
kryto lesem, a to až do 17. století, do začátku 
období zakládání a provozu hutí. Ke zpracová-
ní rudy bylo zapotřebí velké množství dřeva.
Kolem roku 1700 v Karlovicích byly již tři hutě 
s kovárnami. Velká spotřeba dřeva vedla 
k drancování lesů nejen v údolí, ale také na 
svazích kopců. To vedlo v polovině 18. století 
k zavedení plánovaného hospodaření v lesích 
všech třech uvedených majitelů lesa v oblasti 
Karlovic. V roce 1560 zde byla markrabětem na 
Häslbergu postavena první hájovna. K pozděj-
šímu zalesňování a správě byly zřízeny další. Na 
obrázku je povolenka takzvaná „Klaubholz“. Co 
to je? Podle toho, co jsem se dověděl od sta-
rousedlíků, není to nic jiného, než povolenka ke 
sběru drobného popadaného dříví ležícího na 
zemi. Povolenka je vydaná pro pana Böhma z 
Adamova, který si může ve vyznačeném revíru 
až do konce srpna 1888 bez železných nástro-
jů, sekery a pily, sbírat padané dříví a pomocí 
nosítek, nůše nebo trakaře si ho odnést nebo 
odvézt. Splavování dřeva byl jeden ze způsobů 
přepravy dřeva, který se využíval od konce 18. 
století až do poloviny 19. století při zvýšené



Tiráž
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